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آیا زلزله حتماً عذاب است؟ تکلیف کودکانی که کشته می شوند چیست؟

رانش  آتشفشان،  خشکسالی،  بهمن،  تگرگ،  سونامی،  صاعقه،  گردباد،  توفان،  سیل،  زلزله، 
زمین، سرما یا گرمای غیر عادی و به طور کلّی همه ی بلایای زمینی یا آسمانی، با اسبابی مادّی 
واقع می شوند و غالباً قابل توضیح بر مبنای علوم طبیعی هستند، ولی این به معنای آن نیست که 
بلا  از  این مقصود  و  به معنای مجازات گناه کاران است  عذاب محسوب نمی شوند؛ چراکه عذاب 
است، نه سبب آن و از این رو، کسانی که با توضیح اسباب مادّی بلایا بر مبنای علوم طبیعی، عذاب 
بودنشان را نفی می کنند، مغالطه می کنند؛ به این معنا که اسباب آن ها را با مقصود از آن ها خلط 

می کنند و این اشتباه بزرگی است.

یا آسمانی که واقع می شود، برای گناه کاران عذاب و برای پرهیزکاران  بی گمان هر بلای زمینی 
بمانند  زنده  آن  در  اگر  و  دوزخ می روند  به  آن کشته شوند  در  اگر  گناه کاران  است؛ چراکه  رحمت 
زهرچشمی در دنیا دیده اند تا در آخرت کیفر دردناک تری داشته باشند و پرهیزکاران اگر در آن کشته 
شوند به بهشت می روند و اگر در آن زنده بمانند کفّاره ای در دنیا پرداخته اند تا در آخرت درجه ی 
والاتری داشته باشند، ولی مشهود است که بیشتر مردم از گناه کاران هستند و از این رو، هر بلای 
زمینی یا آسمانی که واقع می شود، برای بیشتر آنان عذاب به شمار می رود، بل از عموم و اطلاق سخن 
خداوند به دست می آید که هیچ شهر یا روستایی با بلایی زمینی یا آسمانی ویران نمی شود، مگر 
باز  گناه  از  را  دیگران  یا  و  گناه می ورزند  یا خود  که  معنا  این  به  گناه کار هستند؛  آن  اینکه اهل 
هْلُهَا ظَالِمُون1َ؛ 

َ
وَأ إِلاَّ  الْقُرَی  مُهْلِکِي  ا  کُنَّ وَمَا  نمی دارند؛ چراکه خداوند صریحاً فرموده است: 

1 . القصص/ ۵۹
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»و ما هرگز نابود کننده ی سرزمین ها نیستیم مگر در حالی که اهل آن ها ستمکار هستند« و فرموده 
هْلُهَا مُصْلِحُون1َ؛ »و پروردگارت هرگز سرزمین ها را از روی 

َ
كَ لِیُهْلِكَ الْقُرَی بِظُلْمٍ وَأ است: وَمَا کَانَ رَبُّ

ظلم نابود نمی کند در حالی که اهل آن ها اصلاح کننده هستند«.

بنابراین، زلزله، سیل، توفان، گردباد، صاعقه، سونامی، تگرگ، بهمن، خشکسالی، آتشفشان، 
رانش زمین، سرما یا گرمای غیر عادی و به طور کلّی همه ی پدیده های ترسناک و غیر مترقّبه ای که 
بلایای طبیعی نامیده می شوند، از دو حال خارج نیستند: یا خسارات مالی و جانی به همراه دارند 
که در این صورت برای گناه کاران عذاب و برای پرهیزکاران رحمت اند و یا خسارات مالی و جانی به 
همراه ندارند که در این صورت برای هر دو گروه انذار و تخویف از عذاب هستند، تا گناه کاران از 
گناه خود بازگردند و پرهیزکاران بر پرهیز خود بیفزایند؛ همچنانکه هیچ گاه به ویرانی های فراگیر و 
فوق العاده نمی انجامند مگر در شهرها و روستاهایی که اهل آن ها گناه کار هستند، تا عبرتی برای 
شهرها و روستاهای دیگر باشند. البته این چیزی نیست که از طریق علوم طبیعی دانسته شود؛ 
چراکه علوم طبیعی درباره ی مقاصد خداوند بحث نمی کنند، بل چیزی است که از طریق وحی 
این در کتاب خداوند نوشته  از مقاصد خداوند خبر می دهد.  تنها وحی  دانسته می شود؛ چراکه 
شده است، ولی شیاطین انسی و جنّی که نمی خواهند آب در دل های مردم تکان بخورد، مبادا 
گناه کاران از گناه خود بازگردند و پرهیزکاران بر پرهیز خود بیفزایند، می کوشند که همه ی این بلایا 
را بی هدف و بی ارتباط با اعمال مردم جلوه دهند، تا هیچ گونه عبرت آموزی و بازدارندگی برای آنان 
نداشته باشند، در حالی که یکی از اهداف اصلی خداوند از این بلایا، عبرت آموزی و بازدارندگی 
هُمْ  کْبَرِ لَعَلَّ

َ
دْنَی دُونَ الْعَذَابِ الْ

َ
هُمْ مِنَ الْعَذَابِ الْ برای آنان است؛ چنانکه فرموده است: وَلَنُذِیقَنَّ

یَرْجِعُون2َ؛ »و هرآینه آنان را از عذاب کوچک تر پیش از عذاب بزرگ تر می چشانیم باشد که آنان 
یْطَانُ مَا  نَ لَهُمُ الشَّ عُوا وَلَکِنْ قَسَتْ قُلُوبُهُمْ وَزَیَّ سُنَا تَضَرَّ

ْ
بازگردند« و فرموده است: فَلَوْلَا إِذْ جَاءَهُمْ بَأ

کَانُوا یَعْمَلُون3َ؛ »پس چرا هنگامی که عذابمان آنان را آمد تضرّع نکردند؟ بلکه دل هاشان سخت 
شد و شیطان کاری که می کردند را برایشان آراست«.

نابالغی هستند که در سایر  نابالغی که در این بلایا کشته می شوند، مانند کودکان  اما کودکان 
حوادث از دنیا می روند و در آخرت به سبب گناه دیگران مؤاخذه نمی شوند؛ چنانکه خداوند فرموده 
خْرَی4؛ »اینکه هیچ حمل کننده ای گناه دیگری را حمل نمی کند«، بل 

ُ
لاَّ تَزِرُ وَازِرَةٌ وِزْرَ أ

َ
است: أ

بلایا شده اند؛  نزول  گناه خود سبب  با  که  توسّط کسانی محسوب می شوند  بسا کشته شده  چه 
چراکه در حقیقت آنان زمینه ی مرگ این کودکان را فراهم ساخته اند؛ چنانکه خداوند فرموده است: 

1 . هود/ 11۷
2 . السّجدة/ 21

3 . النعام/ 43
4 . النّجم/ 3۸
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نْفُسَهُمْ یَظْلِمُون1َ؛ »هرآینه خداوند به مردم هیچ ظلمی 
َ
اسَ أ اسَ شَیْئًا وَلَکِنَّ النَّ هَ لَا یَظْلِمُ النَّ إِنَّ اللَّ

فِتْنَةً لَا تُصِیبَنَّ  قُوا  وَاتَّ نمی کند، بل مردم هستند که به خودشان ظلم می کنند« و فرموده است: 
هَ شَدِیدُ الْعِقَاب2ِ؛ »بپرهیزید از فتنه ای که تنها به کسانی از  نَّ اللَّ

َ
ةً ۖ وَاعْلَمُوا أ ذِینَ ظَلَمُوا مِنْکُمْ خَاصَّ الَّ

شما که ظلم کردند نمی رسد و بدانید که عقاب خداوند شدید است«.

برای آگاهی بیشتر در این باره، به نقد و بررسی 12۶ مراجعه کنید.

با تشکر از پاسخ های راه گشای شما زمینه  سازان حقیقی ظهور امام مهدی علیه السلام، سؤالی 
ذهنم را درگیر کرده است که ممنون می شوم اگر مثل همیشه با پاسخ های مستدلّ خود راهنمایی 
کنید. مگر زلزله، سیل، خشکسالی و بلایای طبیعی، عذاب خداوند برای ظالمان و تذکّری برای 
آنان که زنده می مانند نیست؟ پس چرا این بلایا، بیشتر جوامع آسیب پذیر، فقیر و غالباً مستضعف را 
فلج می کند و کشتار زیادی را در آن ها به همراه دارد؟ در حالی که جوامعی هستند مانند کشورهای 
توسعه یافته که به معنای واقعی، کفر را در بر دارند و رسماً وجود خدا را انکار می کنند و به استعمار 
می پردازند و با این حال، عذاب کمتری از جانب خداوند بر آنان نازل می شود با اینکه استحقاق 

بیشتری برای عذاب دارند! آیا این با عدالت خداوند در تضاد نیست؟

مشکل خاصّ کشورهای مستضعف، فقر است که از فساد و استبداد حاکمانشان و نیز سیاست های 
استعمارگرانه و سودجویانه ی کشورهای توسعه یافته نشأت گرفته است و از این رو، نمی توان آن را در 
ردیف بلایای طبیعی دانست که مصداق بارز عذاب خداوند هستند. فقر در حقیقت عذابی است 
که ظالمان بر مردم مستضعف وارد می کنند؛ مانند شکنجه ای که شکنجه گر بر زندانی وارد می کند 
مبنای درستی  مبنای جبرگرایان که  بر  کار خداوند دانست، مگر  را  آن  نمی توان  این وصف،  با  و 
نیست؛ چراکه خداوند از آن نهی فرموده است و به سبب آن مجازات می کند و این نشان می دهد 
که در اختیار ظالمان است و می توانند از آن بپرهیزند. با این حال، اگر نظریّه ی بیشتر بودن بلایای 

طبیعی در کشورهای مستضعف را بپذیریم، باید به سه نکته توجّه داشته باشیم:

1 . یونس/ 44
2 . النفال/ 2۵

پاسخ به پرسش فرعی ۱                                           تاريخ: ۱۳۹۹/۱/۲۶

تعلیقات
پرسش ها و پاسخ های فرعی

تاريخ:  ۱۳۹۹/۱/۲۱نويسنده: حسین مشکاتپرسش فرعی ۱ 
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1 . برخی بلایای طبیعی نیز به ظلم ظالمان باز می گردند؛ مانند گرم شدن هوا بر اثر افزایش 
گازهای گل خانه ای و گسترش بیابان ها بر اثر از بین رفتن مراتع و جنگل ها و شیوع برخی بیماری ها 
بر اثر آلوده شدن آب ها و محیط زیست که هر یک آثار سوئی بر زندگی مردم خصوصاً در کشورهای 

مستضعف دارد.

و آن هنگامی است که  بودن یکسان است  با ظالم  بودن در پیشگاه خداوند  . گاهی مظلوم   2
اقدام  خود  بر  او  سلطه ی  بردن  بین  از  برای  یا  است،  کرده  مسلّط  خود  بر  را  ظالم  خود  مظلوم، 
نمی کند. در هر یک از این دو صورت، مظلوم هم ظالم است؛ چراکه به خود ظلم کرده است و با 
هُ  این وصف، مجازات او توسّط خداوند، عادلانه خواهد بود؛ چنانکه فرموده است: وَمَا ظَلَمَهُمُ اللَّ
نْفُسَهُمْ یَظْلِمُون1َ؛ »و خداوند به آنان ظلم نکرده است، ولی آنان به خود ظلم می کنند« و 

َ
وَلَکِنْ أ

مٍ لِلْعَبِید2ِ؛ »آن به سبب چیزی است  هَ لَیْسَ بِظَلاَّ نَّ اللَّ
َ
یْدِیکُمْ وَأ

َ
مَتْ أ فرموده است: ذَلِكَ بِمَا قَدَّ

که دست هاتان پیش فرستاده است و خداوند ظلم کننده ی به بندگان نیست«.

3 . کمتر بودن عذاب گروهی از مردم در دنیا، لزوماً ناشی از بهتر بودن آنان در پیشگاه خداوند 
نیست، بلکه ممکن است ناشی از عکس آن یعنی بدتر بودنشان در پیشگاه خداوند باشد؛ چراکه 
گاهی مردم بدتر، کارهای خوبی هم انجام داده اند و خداوند -به اقتضای عدلش- می خواهد اجر 
كَ  نَّ آنان را در دنیا بدهد، تا در آخرت چیزی جز عذاب نداشته باشند؛ چنانکه فرموده است: لَا یَغُرَّ
مُ ۚ وَبِئْسَ الْمِهَاد3ُ؛ »جولان کسانی که  وَاهُمْ جَهَنَّ

ْ
 مَتَاعٌ قَلِیلٌ ثُمَّ مَأ ذِینَ کَفَرُوا فِي الْبِلَادِ  بُ الَّ تَقَلُّ

کافر شدند در سرزمین ها تو را نفریبد؛ آن بهره ای ناچیز است، سپس جایگاهشان جهنّم است و آن 
دِیدَ  نْیَا ثُمَّ إِلَیْنَا مَرْجِعُهُمْ ثُمَّ نُذِیقُهُمُ الْعَذَابَ الشَّ بد خوابگاهی است« و فرموده است: مَتَاعٌ فِي الدُّ
بِمَا کَانُوا یَکْفُرُون4َ؛ »بهره ای در دنیاست، سپس به سوی ما باز می گردند، سپس آنان را عذابی 
شدید می چشانیم به سبب اینکه کافر شدند« و فرموده است: مَنْ کَانَ یُرِیدُ حَرْثَ الْـآخِرَةِ نَزِدْ لَهُ 
لَهُ فِي الْـآخِرَةِ مِنْ نَصِیب۵ٍ؛ »هر کس کِشت  وَمَا  مِنْهَا  نُؤْتِهِ  نْیَا  یُرِیدُ حَرْثَ الدُّ ۖ وَمَنْ کَانَ  فِي حَرْثِهِ 
آخرت را خواهد، به کِشت او می افزاییم و هر کس کِشت دنیا را خواهد، از آن به او می دهیم و در 
نْیَا وَمَا لَهُ  نَا آتِنَا فِي الدُّ اسِ مَنْ یَقُولُ رَبَّ آخرت برایش نصیبی نخواهد بود« و فرموده است: فَمِنَ النَّ
فِي الْـآخِرَةِ مِنْ خَلَاق۶ٍ؛ »پس برخی مردم می گویند که پروردگارا! به ما در دنیا بده و برایشان در 
آخرت هیچ بهره ای نیست«. علاوه بر این، گاهی خداوند به مردم بدتر مهلت و امکانات بیشتری 
می دهد تا از یک سو بر شقاوت خود بیفزایند و از سوی دیگر مایه ی ابتلاء و امتحان سایر مردم باشند؛ 

1 . آل عمران/ 11۷
2 . آل عمران/ 1۸2

3 . آل عمران/ 1۹۶ و 1۹۷
4 . یونس/ ۷۰

۵ . الشّوری/ 2۰
۶ . البقرة/ 2۰۰
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مَا نُمْلِي لَهُمْ خَیْرٌ  نَّ
َ
ذِینَ کَفَرُوا أ چنانکه خود به این نکته اشاره کرده و فرموده است: وَلَا یَحْسَبَنَّ الَّ

نپندارند  کافر شدند  که  »و کسانی  مُهِین1ٌ؛  عَذَابٌ  وَلَهُمْ   ۚ إِثْمًا  لِیَزْدَادُوا  لَهُمْ  نُمْلِي  مَا  إِنَّ  ۚ نْفُسِهِمْ 
َ
لِ

اینکه به آنان مهلت می دهیم برایشان بهتر است، تنها برای این به آنان مهلت می دهیم تا بر گناه 
رُوا بِهِ فَتَحْنَا عَلَیْهِمْ  ا نَسُوا مَا ذُکِّ بیفزایند و برایشان عذابی خوار کننده است« و فرموده است: فَلَمَّ
خَذْنَاهُمْ بَغْتَةً فَإِذَا هُمْ مُبْلِسُون2َ؛ »پس چون چیزی که 

َ
وتُوا أ

ُ
ی إِذَا فَرِحُوا بِمَا أ بْوَابَ کُلِّ شَيْءٍ حَتَّ

َ
أ

به آنان یادآوری شد را از یاد بردند، درهای هر چیزی را به رویشان گشودیم، تا اینکه به آنچه داده 
شدند شادمان گشتند، پس ناگاه آنان را گرفتیم، پس آن گاه نومید گشتند« و فرموده است: وَلَا 
بْقَی3؛ 

َ
كَ خَیْرٌ وَأ نْیَا لِنَفْتِنَهُمْ فِیهِۚ  وَرِزْقُ رَبِّ زْوَاجًا مِنْهُمْ زَهْرَةَ الْحَیَاةِ الدُّ

َ
عْنَا بِهِ أ نَّ عَیْنَیْكَ إِلَی مَا مَتَّ تَمُدَّ

»و چشمانت را به چیزی که اصنافی از آنان را از آن برخوردار ساختیم تا آنان را درباره اش بیازماییم 
ةً  مَّ

ُ
اسُ أ نْ یَکُونَ النَّ

َ
ندوز و روزی پروردگارت بهتر و ماندگارتر است«. از این رو، فرموده است: وَلَوْلَا أ

بْوَابًا 
َ
 وَلِبُیُوتِهِمْ أ ةٍ وَمَعَارِجَ عَلَیْهَا یَظْهَرُونَ  حْمَنِ لِبُیُوتِهِمْ سُقُفًا مِنْ فِضَّ وَاحِدَةً لَجَعَلْنَا لِمَنْ یَکْفُرُ بِالرَّ

قِین4َ؛  كَ لِلْمُتَّ نْیَاۚ  وَالْـآخِرَةُ عِنْدَ رَبِّ ا مَتَاعُ الْحَیَاةِ الدُّ  وَزُخْرُفًاۚ  وَإِنْ کُلُّ ذَلِكَ لَمَّ کِئُونَ  وَسُرُرًا عَلَیْهَا یَتَّ
»و اگر نه این بود که مردم یک دسته می شدند، برای کسانی که به بخشاینده کافر می شوند، برای 
از نقره و پله هایی قرار می دادیم که بر آن ها بالا روند و برای خانه هاشان  خانه هاشان سقف هایی 
دروازه هایی و تخت هایی که بر آن ها تکیه زنند و تزییناتی، در حالی که همه ی آن ها بهره ی زندگی 

دنیاست و آخرت نزد پروردگارت برای پرهیزکاران بهتر است«.

1 . آل عمران/ 1۷۸
2 . النعام/ 44

3 . طه/ 131
4 . الزّخرف/ 3۵-33
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